
آینده پژوهی پیاده روی اربعین در گفت وگویی با علی پژهان

برای جمعیت رو  به افزایش اربعین خوراک فرهنگی نداریم

نزدیک به یک دهه  می شود که پیاده روی اربعین به بزرگ ترین 

مراسم آیینی مسلمانان تبدیل شده است؛ مراسمی که در آن 

نه تنها مسلمانان، بلکه پیروان سایر ادیان نیز حضور دارند و 

در حقیقت مردم همه کشورها 10 روزی را در جغرافیای نجف 

تا کربلا گرد هم جمع می شوند تا به دنیا نشان دهند اربعین 

حسینی مقوله ای فرادینی است؛ مولفه ای که هرچه جلوتر 

می رویم ضرورت برنامه ریزی فرهنگی و ارائه محصولات آن 

متناسب با گروه های مختلف مردمی حاضر در این مراسم 

بیش از پیش می شود و می طلبد ارگان های مختلف به ویژه 

مسئولان فرهنگی با ریل گذاری درست از این ظرفیت عظیم 

در جهت بسترسازی برای ایجاد تمدن اسلامی استفاده 

کنند. دانشگاه آزاد اسلامی 14مهرماه نشستی را با موضوع 

»نقش پیاده روی اربعین حسینی در ایجاد تمدن اسلامی« با 

حضور محمد شریفانی، مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم 

رهبری در دانشگاه آزاد اسلامی و اساتید این دانشگاه برگزار 

کرد تا اولین قدم ها برای تحقق این امر را بردارد. 

علی پژهان، عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی تهران 

مرکزی به عنوان یکی از شرکت کنندگان این نشست در 

گفت وگو با »فرهیختگان« از اهمیت جمعیت شناسی اربعین 

به عنوان اولین قدم در ایجاد تمدن اسلامی گفته است. 

او گفت: »اگر قرار است محرم شناسی و عاشوراشناسی 

محقق شود، باید در طول سال برنامه های متفاوتی برای این 

مقوله از سوی دستگاه های ذی ربط تعریف شود، چراکه یکی 

از شاخصه های تمدن سازی اسلامی، مقوله عاشوراست و 

باید سازوکارهای مختلفی برای آن در نظر گرفته شود. در این 

راستا باید دولت با حضور افراد مختلف اعم از جامعه شناس، 

جمعیت شناس، جغرافیاشناس، معمارشناس و... برای این 

مساله برنامه ریزی کند و هرکدام از این افراد نیز محصولات 

خود را در این خصوص ارائه دهند.« 

پژهان به حضور مردم در مسیر نجف تا کربلا اشاره و عنوان 

کرد: »نباید تنها به این بسنده کرد که زائران با حضور در 

جاده های خاکی خودشان را به کربلا می رسانند، بلکه باید 

شرایطی مهیا شود تا شرکت کنندگان با محصولات فرهنگی 

کشورهای مختلف اعم از ایران، شیعیان بوسنی، سودان، 

بحرین و... آشنا شوند. در حقیقت باید میثاق شیعه شناسی 

شکل بگیرد و برای این مهم نیز باید کشورها به زبان مشترکی 

در این خصوص برسند، در غیر این صورت ممکن است 

اتفاقاتی را که در مراسم حج شاهد آن بودیم، درخصوص 

پیاده روی اربعین هم شاهد باشیم.« 

 باید درباره پیاده روی اربعین آینده پژوهی 

صورت بگیرد 

عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی تهران مرکزی با تاکید 

بر اینکه باید آینده پژوهی در این حوزه صورت بگیرد، تصریح 

کرد: »باید در مسیر پیاده روی ترکیبی از نگاه های مختلف در 

حوزه های سیاسی، اجتماعی و فرهنگی را داشته باشیم تا از 

این طریق زمینه  شکل گیری یک تمدن اسلامی هدفمند را 

فراهم کنیم. نباید فراموش کرد ادامه دار بودن مسیر کنونی 

که در مراسم پیاده روی اربعین می بینیم، ممکن است در 

آینده آسیب زا باشد و نمی توان این مساله را کتمان کرد.« 

او می گوید: »اگر نتوانیم این مسیر را مدیریت کنیم در آینده 

زشتی های آن بیشتر از اثرات مثبتش خواهد بود، از این رو 

دولت باید بسیار هوشیار باشد و از نخبگان دعوت کند تا 

بتوانیم به راهکاری در این خصوص برسیم که قطعا برای این 

مساله نیز اولین گام جمعیت شناسی اربعین است. به عبارت 

دیگر یکی از اصلی ترین کارها این است که برای تمام ذائقه و 

گروه های سنی که در این مراسم شرکت می کنند محصولات 

متناسب با خودشان را ارائه دهیم، همچنین نباید فراموش 

کرد که همه شرکت کنندگان شیعیان نیستند و به همین 

دلیل نباید تنها تمرکزمان روی موضوعات شیعه باشد، بلکه 

باید دستاوردهای مسلمانان را به شرکت کنندگان معرفی 

کنیم، چراکه امام حسین)ع( فقط مختص شیعیان نیست 

و باید برای این مهم برنامه ریزی شود تا درنهایت شاهد ارائه 

گفت وگوی مسلمانان به دنیا باشیم.« 

 اگر صرفا اربعین را مختص شیعیان نشان 

دهیم، ممکن است در آینده با ریزش مخاطب 

همراه شویم

پژهان با بیان اینکه اگر صرفا این مراسم را مختص شیعیان 

افراد  آینده شاهد ریزش  نشان دهیم ممکن است در 

ادامه داد: »روند  باشیم، 

جمعیتی نشان می دهد که 

هر سال سیل جمعیت به 

سمت عراق بیشتر از پیش 

ه بر  علاو  ، د می شو نه  روا

 این ما تقریبا یک میلیارد و 

300 میلیون مسلمان در 

دنیا داریم که از این میزان 

13 درصدشان یعنی نزدیک 

نفرشان  میلیون   400 به 

شیعه هستند. البته وضعیت 

ی  رها کشو ر  د ن  شیعیا

مختلف نیز متفاوت است، 

چراکه در ایران 93درصد، عراق هشت درصد، بحرین و 

آذربایجان 70 درصد جمعیت شان شیعه هستند و باید به 

این مقوله نیز توجه ویژه شود.« 

عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی تهران مرکزی به 

تفاوت مراسم حج و پیاده روی اربعین اشاره کرد و گفت: 

»تفاوت این دو مراسم در این است که در حج افراد سالخورده 

بیشتری حضوری دارند، اما در کربلا روند برعکس است و 

جوانان 15 تا 29ساله بیشترین آمار را به خود اختصاص 

داده اند. کاری که باید انجام دهیم این است که ابتدا 

ذائقه شناسی کنیم، چراکه اگر قرار به افزایش این جمعیت در 

سال های آینده باشد، طبیعتا باید برای آنها خوراک فرهنگی 

تهیه کنیم و برای اوقات فراغت جمعیتی که در رده سنی 

15 تا 29ساله هستند، برنامه ریزی کنیم.« 

او عنوان کرد: »قطعا برای تمدن سازی اسلامی باید به مقوله 

جمعیت شناسی توجه جدی شود، چراکه اصلا تمدن ها 

بدون جمعیت معنایی ندارند و اساس هویت همه تمدن ها 

ازجمله تمدن اسلامی جمعیت است. به عبارت دیگر 

جمعیت است که به هر تمدنی هویت، قدرت و برد سیاسی 

می بخشد، به همین دلیل مساله جمعیت امروزه از اهمیت 

بالایی برخوردار است و باید با لنز متفاوت به این مساله نگاه 

شود. همچنین باید با جمعیت شناسی پیش بینی های لازم 

برای 10سال آینده افرادی که در مراسم پیاده روی اربعین 

صورت   ، می کنند شرکت 

بگیرد تا بتوانیم بر اساس 

آن برنامه ریزی فرهنگی را 

نیز انجام دهیم.« 

اینکه  بر  تاکید  با  پژهان 

درخصوص پیاده روی اربعین 

تنها نمی توان به تبلیغات 

صرف به منظور تشویق مردم 

به حضور در این مراسم اکتفا 

»باید  کرد:  تصریح  کرد، 

مواظب باشیم که در این 

مسیر دچار افراط و تفریط 

نشویم. به طور مثال امروز 

دائما مردم را به حضور در این مراسم تشویق می کنیم اما باید به 

این مقوله توجه شود که اگر مثلا 10سال دیگر عراق مرزهایش 

را به روی ایران بست و مانند حج عمره دیگر اجازه ورود زائران 

ایرانی در این مراسم داده نشد، قطعا با مشکل مواجه می شویم 

و آن زمان برای اقناع افرادی که به طور مثال نذر کرده اند هر 

سال در این مراسم شرکت کنند، با مشکل رو به رو می شویم. 

به همین دلیل نباید تنها به جنبه های مثبت این مراسم بسنده 

کرد و باید برای آسیب های این مهم نیز فکری شود.« 

عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی تهران مرکزی گفت: 

»زائرانـی کـه در ایـن مسـیر حضـور پیـدا می کنند سـه تا پنج 

روز پیـاده روی را پیـش رو دارنـد و قطعـا بایـد از همیـن فرصت 

اسـتفاده و بـرای آنهـا خـوراک فرهنگی تهیه کنیـم. برای این 

کار نیازمنـد ایـن هسـتیم کـه دولـت برنامه ریـزی فرهنگـی 

داشـته باشـد و صرفـا اینکـه بیاییـم و مردم را به حضـور در این 

مراسم تشویق کنیم، تا چند سال آینده دیگر کارایی نخواهد 

داشت. همچنین باید تحلیل از بیرون را مدنظر قرار دهیم تا 

بتوانیم به نقاط ضعف مان برسـیم، چراکه کشـورهایی مانند 

اروپاییـان و... چـون بیـرون از ایـن مسـاله قـرار دارند، طبیعتا 

ضعف هـای مـا را بهتـر می بیننـد و بایـد تحلیل هایـی را که از 

سـوی ایـن کشـورها ارائـه می شـود مورد بررسـی قـرار دهیم و 

نسـبت بـه رفـع ضعف هایمان وارد عمل شـویم.« 

 برنامه ها درباره اربعین صرفا در جهت 

افزایش جمعیت شرکت کننده است 

او ادامـه داد: »تصـور می کنـم برنامه هـای مـا بیشـتر رنگ و 

بـوی افزایـش جمعیـت را داشـته و زمانـی که دیدیـم در این 

حوزه مشـکلی نداریم و همه گروه ها در این مراسـم شـرکت 

می کنند دیگر به سـمت ارائه برنامه های فرهنگی هدفمند 

و تهیـه خـوراک فرهنگی بـرای آنها نرفتیم، در حالی که این 

مراسـم بهترین فرصت تبلیغ را در اختیار شـیعیان در همه 

حوزه هـا اعـم از فرهنگـی، اجتماعـی، سیاسـی و تبلیغاتی 

می گذارد و سـازمان های فرهنگی باید در این حوزه بسـیج 

شـوند و صرفـا بـه تهیـه اقـلام مـورد نیاز زائـران ماننـد دارو و 

غذا بسـنده نکنند.« 

پژهـان صحبت هایـش را این طـور بـه پایـان رسـاند: »دولت 

بایـد بـا همـکاری طـرف عراقـی برنامه ریزی هـای فرهنگـی 

انجـام دهـد و بـا راه انـدازی کاروان هـای متفـاوت کـه 

کارکردهـای متنوعـی دارنـد در طـول مسـیر پیـاده روی، به 

شـرکت کنندگان برنامه هـای فرهنگـی ارائه دهـد و اگر تنها 

بـه ادامـه دار بودن همین مسـیر فعلی اکتفـا کنیم، طبیعتا 

در آینـده بـا معضـل روبـه رو خواهیـم شـد. متاسـفانه بایـد 

بـه ایـن مسـاله بپردازیـم کـه گویـی دولت در ایـن خصوص 

سـردرگم اسـت و هیچ برنامـه فرهنگـی خاصـی برای اقشـار 

مختلـف شـرکت کننده در ایـن مراسـم نـدارد.« 
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آگهی استخدام
 )فراخوان جذب نیروی انسانی(

واحـد  اسـلامی  آزاد  دانشـگاه  بـه  وابسـته  بهمـن   22 بیمارسـتان 

مشـهد در نظـر دارد نسـبت بـه اسـتخدام 19 نفـر، نیـروی متخصص 

موردنیـاز خـود )بـه شـرح جـدول زیـر ( جهـت همـکاری تمام وقـت 

در بیمارسـتان مذکـور اقـدام نمایـد.  واجدیـن شـرایط می تواننـد از 

تاریـخ انتشـار آگهـی بـه مـدت 7 روز کاری نسـبت به تحویـل اصل و 

تصویـر آخریـن مـدرک تحصیلی، کارت ملـی و سـوابق کاری مربوطه 

بـه آدرس: مشـهد– پـل فجـر  و همچنیـن اخـذ اطلاعـات تکمیلـی 

خیابـان شـهید بابا نظـر 39 بیمارسـتان 22 بهمـن، مدیریت داخلی 

از سـاعت 8 الـی 13 مراجعـه نماینـد.

تعداد)نفر(عنوان شغلیردیف

1پزشک عمومی1

10پرستاری2

2کارشناس اتاق عمل3

2کارشناس هوشبری4

2کارشناس مدیریت اطلاعات سلامت5

1کارشناس آزمایشگاه6

1کارشناس بهداشت حرفه ای7

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی واحد مشهد

آگهی مزایده عمومی 
دانشـــگاه آزاد اسلامی واحد پروفسور حســـابی تفرش در نظر دارد 

خدمات انتشـــارات و بوفه دانشجویی خود را از طریق برگزاری مزایده 

عمومی به پیمانکار واجد شـــرایط واگذار نماید. علاقه مندان از تاریخ 

نشـــر این آگهی حداکثر به مدت 10 روز کاری )یکشنبه تا پنجشنبه( 

فرصت دارند در ســـاعت اداری جهت خرید، تکمیل و تحویل اســـناد 

به اداره امور اداری دانشـــگاه اقدام نمایند. قیمت فروش اسناد مبلغ 

200/000 ریال اســـت که می بایســـت پس از اخذ شناسه، به شماره 

حساب 0105734700002 بانک ملی به نام دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد تفرش واریز گردد. لازم به ذکر است قیمت پایه معادل 3.000.000 

ریال می باشد. 

* دانشگاه در رد یا قبول پیشنهادها اختیار تام دارد و هزینه درج آگهی 

به عهده برنده می باشد. 

شماره تماس 08636238525 و نمابر 08636238500 

آگهی مناقصه عمومی
دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان )خوراسگان( در نظر دارد خوراک دام های مزرعه دانشگاه 
شامل )یونجه 150تن، سبوس 50 تن، کنجاله پنبه دانه 30 تن، کنجاله کلزا 30 تن و تفاله 
خشک 50تن( از طریق استعلام خریداری نماید. در صورت تمایل به مدت 10 روز کاری از 
 تاریخ چاپ آگهی جهت اخذ مدارک و فرم های مربوطه به آدرس سایت دانشگاه به نشانی
 www.khuisf. ac.ir قسمت مناقصه و مزایده مراجعه نمایید. تلفن جهت کسب اطلاعات: 

03135002597 یا 03135354001 داخلی 2493
روابط عمومی و اطلاع رسانی دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان )خوراسگان(

آگهي مناقصه عمومي
دانشـــگاه آزاد اسلامی واحد یزد در نظر دارد چهار مکان شامل یک بوفه 

مرکزی و سه مکان بوفه خوابگاه ها را از طریق برگزاری مناقصه به واجدین 

شرایط واگذار نماید، لذا متقاضیان واجد شرایط می توانند پس از واریز مبلغ 

200000 ریال به حساب جاری به شماره 0107183146004 بانك 

 ملی شعبه دانشگاه و اخذ ضمانت نامه بانکی به مبلغ 20.000.000 ریال

 در وجه دانشـــگاه آزاد اسلامی واحد یزد حداکثر تا ده )10( روز پس از 

درج آگهی، جهت اخذ فرم استعلام و تکمیل و تحویل مدارک به صورت 

پلمب شده به مســـئول دبیرخانه کمیسیون معاملات واحد یزد مراجعه 

نمایند. دانشگاه در رد یا قبول هریك از شركت كنندگان مختار می باشد. 

آدرس: صفاییه، انتهای بلوار پروفســـور حسابی، دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد یزد، ساختمان طاهری، طبقه دوم، دبیرخانه كمیسیون معاملات 

واحد یزد، تلفن 03531872310
دانشگاه آزاداسلامی واحد یزد

سازمان آگهی های روزنامه 
Advertisement`s Organization

 تماس با ما : 

تلفن: 66۳4۸۰46-66۳4۸۰۱۸ )۰۲۱( 
فکس: 66۳4۸۰۱7 )۰۲۱(

a66348018@gmail.com :ایمیل

مرحله دوم

  نیمکت خبر
توضیح سنجش آموزش پزشکی درخصوص تکمیل ظرفیت آزمون ارشد

رئیس مرکز سنجش آموزش پزشکی با تاکید بر اینکه دبیرخانه های تخصصی 

و شـــورای عالی برنامه ریزی وزارت بهداشت، مصوبه انتخاب رشته در دوره 

تکمیل ظرفیت داوطلبان کارشناسی ارشد که حدنصاب زبان را کسب نکرده 

بودند تصویب نکرد، گفت: »مرکز سنجش آموزش پزشکی این مصوبه را در 

قالب اطلاعیه به داوطلبان اطلاع رسانی کرده است.« آبتین حیدرزاده در 

گفت وگو با ایسنا ضمن بیان این مطلب، سایت مرکز سنجش آموزش پزشکی 

را پورتال ارتباطی بین دبیرخانه های تخصصی وزارت بهداشت با داوطلبان 

آزمون های مختلف توصیف کرد و اظهار کرد: »در مردادماه سال جاری و پیرو 

اعلام نتایج اولیه آزمون پذیرش کارشناسی ارشـــد رشته های علوم پزشکی 

تعدادی از داوطلبان طبق مقررات مندرج در دفترچه آزمون سال 1398 این 

مقطع درخصوص حدنصاب زبان انگلیسی به دلیل عدم کسب حدنصاب 

مقرر برای انتخاب رشته محل از طریق پیامک یا ایمیل یا مراجعه حضوری 

تقاضا کردند که به نحوی امکان شرکت آنها در فرآیند انتخاب رشته فراهم 

شـــود. در این راستا مرکز سنجش آموزش پزشکی فورا اقدام به هماهنگی 

با دبیرخانه های تخصصی و شورای عالی برنامه ریزی کرد، ولی برای تغییر 

مقررات نیاز به طی فرآیندی طولانی بود.« 

پذیرش بدون آزمون در دانشگاه ها دائمی شد

ابراهیم خدایی، رئیس سازمان سنجش آموزش کشور گفت: »براساس مصوبه 

شورای سنجش و پذیرش دانشجو، روند پذیرش بدون آزمون در دانشگاه ها 

دائمی شده است.« او در گفت وگو با ایرنا و با بیان اینکه روند پذیرش بدون 

آزمون مصوبه شـــورای سنجش و پذیرش دانشجو در دانشگاه ها ادامه دارد 

و در ترم بهمن ماه نیز اجرا می شـــود، افزود: »این شـــورا تاکید بر جدایی 

پذیرش رشـــته های بدون آزمون از کنکور دارد و اصل مصوبه این است که 

در طول تحصیل، سیستم ثبت نام برای پذیرش براساس سوابق تحصیلی 

باز باشـــد، اما پذیرش در دو زمان مهرماه و بهمن ماه صورت گیرد.« خدایی 

درباره زمان اعلام ســـازوکار پذیرش های بـــدون آزمون برای ترم بهمن ماه 

نیز توضیح داد: »اطلاعیه ها درخصوص نحوه فعالیت دانشـــگاه ها در این 

زمینه تا آبان ماه توسط ســـازمان سنجش آموزش کشور منتشر می شود.« 

رئیس سازمان سنجش آموزش کشور اعلام کرد: »پذیرش بدون آزمون را به 

دانشگاه ها واگذار می کنیم.«

تاکید بر آزادی دکتر سلیمانی در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی

جلسه 821 شورای عالی انقلاب فرهنگی به ریاست حسن روحانی برگزار 

شد. سعیدرضا عاملی، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در این جلسه گفته 

است: »شور و شعف فراوانی در میان مردم برای برگزاری راهپیمایی اربعین 

وجـــود دارد و طبق مطالعات صورت گرفته 70 درصد مردم ایران ابراز علاقه 

کرده اند که در فضای معنوی راهپیمایی عظیم اربعین حضور داشته باشند.« 

وی تصریح کرد: »راهپیمایی باشکوه اربعین یک فضای خانواده گرا بوده و 

ســـفر 80 کیلومتری است که مردم ترجیح می دهند در این فضای معنوی 

لبیک گوی حســـین)ع( و با شعار زیبای »الحسین)ع( یجمعنا« با همسر و 

فرزندان حضور داشـــته باشند.« عاملی گفت: »در این جلسه ابتدا سه نفر 

از اعضای شـــورای عالی انقلاب فرهنگ نکاتی را درخصوص نرم افزارهای 

تصویری و ضرورت سیاستگذاری و مقررات گذاری در این حوزه و همچنین 

تذکراتی درخصوص مطالعه تاثیرات مصوبات شورای عالی و ضرورت پیگیری 

آزادی دکتر سلیمانی متذکر شدند.« 

پژوهشگاه های دولتی نمی توانند محصولاتی را با فناوری تولید کنند

ســـورنا ستاری امروز در مراسم افتتاحیه دوازدهمین نمایشگاه فناوری نانو 

اظهار داشت: »کشور ما همواره پیشتاز در فناوری نانو بوده است.« وی با بیان 

اینکه از 6سال گذشته توجه جدی به تجاری سازی محصولات نانو داشته ایم، 

گفت: »این محصولات همواره نتیجه سرمایه گذاری بخش های خصوصی 

بوده است، زیرا سرمایه گذاری بخش دولتی نمی تواند مثمرثمر باشد.« معاون 

علمی و فناوری ریاست جمهوری با تاکید بر توجه به حوزه نانو و بایو افزود: 

»توسعه فناوری نانو و توسعه زیست فناوری و رسوخ آنها در صنعت می تواند 

هزینه ها را کاهش دهد و از سوی دیگر، باعث تحولات جدی در کشور شود.« 

به گفته ستاری، نانوتکنولوژی و بایوتکنولوژی در برابر تکنولوژی های صنعتی، 

میانبری هستند که در عرصه فناوری اتفاق می افتند. وی با تاکید بر اینکه 

پژوهشگاه های دولتی نمی توانند محصولاتی را با فناوری تولید کنند، اظهار 

داشت: »این پژوهشگاه ها دولتی هستند و سرمایه گذاری دولتی روی آنها 

شـــده است از این رو نمی توان انتظار داشت که از بخش دولتی محصولی 

بیرون بیاید.« معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری با اشاره به پژوهشگاه 

نیرو، گفت: »این پژوهشگاه منتور پژوهشی را انجام می دهد و این اقدام را با 

کمک بخش خصوصی در پیش می گیرد تا بتواند از استارتاپ ها و شرکت های 

دانش بنیان، محصولاتی بیرون آورد.« ســـتاری ادامه داد: »روش درست در 

پژوهشگاه نیرو در پیش گرفته شده، در صورتی که این پژوهشگاه در بخش 

دولتی اســـت. امیدواریم همه پژوهشگاه ها، پژوهشگاه نیرو را الگوی خود 

قرار دهند.« وی با تاکید بر اینکه بخش دولتی نباید به تنهایی پژوهشـــگاه 

راه اندازی کند، گفت: »هزینه های دولتی نمی تواند محصولاتی را در حوزه 

فناوری به بازار وارد کند.« 

زهرا رمضانی
روزنامه نگار


